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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

ویار پرهزینه سینمای ایران

امینفرجپور
روزنامهنگار

این روزها همه جا پر شــده از انتقــادات بجا و نابجا به 
فیلم های روی پرده؛ که با هشتگ ها و اصطلاحاتی چون 
#جفنگیسم و #اپیدمی_ســینما موجی گسترده در 
فضای مجازی به وجود آورده انــد. ماجرایی که به بهانه 
فیلم هایی چون کلمبــوس و پیش از آن هم لس آنجلس 
تهران در اصل روند روز ســینمای ایران را زیر سوال برده 
و مورد انتقاد و اعتراض قــرار می دهد. نکته مهم و اصلی 
اما در این میان نادیده و ناگفته ماندن ریشه تولید چنین 

فیلم هایی است...
سینمای ایران و کلا هر ســینمایی همیشه فیلم بد و 
مبتذل داشته و از این موضوع گریزی نیست. اما این که این 
سینما در یک مدت زمان کوتاه و محدود یک سری فیلم بد 
شبیه هم با مضامین و ظاهر و سروشکلی شبیه هم داشته 

باشد، موضوعی نیست که بشود چشم بر آن بست...
در شــرایطی که این روزها همه سینماگران هم زبان از 
دشوارشدن تولید فیلم، بالا رفتن هزینه ها، خواسته ها و 
توقعات عجیب وغریب بازیگران و مسائل و معضلاتی شبیه 
اینها می گویند، به نظرتان این اتفاقی طبیعی اســت که 
چندین و چند فیلم شال و کلاه کنند و بروند به کشورهایی 
دیگر و با دلار و یورو و نه با تومان فیلم های کمدی بسازند با 

محوریت ایرانیان خارج نشین؟ 
کافی اســت نگاهی بیندازیم به تولیدات به اصطلاح 
کمدی سینمای ایران در یک ســال اخیر که در خارج از 
کشور فیلمبرداری شــده اند. موجی که از فیلم مصادره 
مهران احمدی آغاز شــد و در ادامه بــه فیلم هایی چون 
تگزاس مسعود اطیابی، لس آنجلس تهران تینا پاکروان، 
میلیونــر میامی مصطفــی احمدی، کلمبــوس  هاتف 
علیمردانی، سامورایی در برلین مهدی نادری و حتی خانم 
یایای رضا کاهانی و ایده اصلی آزیتا موگویی )با این که این 
دو فیلم ظاهر و فضایی متفاوت از کمدی های به اصطلاح 
دوزاری دارند( رسید. به نظرتان این طبیعی است که در 
روزگار دلار چهــارده پانزده هزار تومانی و وضع اقتصادی 
ناجوری که می دانیم و می دانید، تهیه کننده ای دست سی 
چهل نفر را بگیرد و ببرد به آن سوی دنیا برای فیلمسازی؟ 
و البته این آیا تصادفی است که در یک فاصله شش هفت 
ماهه این ویار به دل هفت هشت تهیه کننده مختلف افتاده 
باشــد؟ آیا این را که ناگهان همه کمدی سازان ما هوس 
کنند درباره ایرانی های خارج نشین فیلم بسازند، طبیعی 

می دانید؟
باور کنید این رشته ســر دراز دارد. ظاهرا یک بار دیگر 
سینما وسیله پیام رســانی عده ای معدود شده که چون 
پول دارند، همه بلایی را ســر این ســینمای مادر مرده 
می آورند. این وسط آن چه قربانی می شود، ارزش و احترام 
سینماست و البته اعتبار داشــته و نداشته عده ای که با 
شنیدن بوی پول همه چیز را فراموش کرده و پای پیاده 

تا آن سوی دنیا دویده اند تا از این خوان بی نصیب نمانند...

یادداشت

طرح خرید سربازی 
برمی گردد؟

نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی گفت  که احتمال 
بازگشــت طرح خرید ســربازی در بودجــه ۹۸ با 
درخواســت نمایندگان وجود دارد. کمال دهقانی 
در گفت وگــو با ایســنا عنــوان کــرد : »دولت در 
 بودجه ۹۸ طــرح جریمه ریالی ســربازی را حذف

 کرده است که با توجه به کاهش درآمدهای نیروهای 
مسلح بعید نیست مجلس شورای اسلامی در زمان 
بررســی بودجه مجددا این موضوع را بگنجاند.« او 
در  عین  حال تاکید کرد : »ما در زمان بررسی بودجه 
در کمیسیون امنیت ملی از مســئولان ستاد کل 
دعوت می کنیم و علت حذف طرح خرید سربازی 
را می پرسیم. مبنی بر این که چرا به یکباره طرحی 
را که چند  سال اجرا می شده است، قطع کرده اند؟« 
تمام این  اظهارات درحالی مطرح می شود که سردار 
موسی کمالی، رئیس اداره ســرمایه انسانی سرباز 
ستاد کل نیروهای مســلح اعلام کرده است طرح 
جریمه ریالی سربازی سال آینده تمدید نخواهد شد.

وقتی نماینده ای نيمی از نمایندگان مردم را به براندازی متهم می کند، به تأثير و معنای گفته اش آگاه است؟

ونکریمی قدوسی و کارخانه هیاهوسازی
ریب
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ح
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سخنگوی قوه قضائیه گفت: »اخیرا تعدادی از کسانی که فساد مالی داشتند، حکم قطعی دریافت کرده اند 
که از آن جمله حکــم اعدام باقری درمنی بوده، همچنین ســیدابوالفضل میرعلی رئیس هیأت مدیره 
ثامن الحجج به 15 ســال حبس و توقیف اموال محکوم شده اســت.« او همچنین در خصوص آخرین 
 وضعیت پرونده سکه ثامن گفت: »این پرونده هنوز به دادگاه نرفته است، متهم نیز قول هایی برای پرداخت 

بدهی ها داده و پرونده هنوز در مرحله تحقیقات است.«

غلامحسين محسنی اژه ای

حکم اعدام 
 باقری درمنی

 در دیوان عالی 
تایید شد
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در هـر یـک از اتاق های منزل 
یـا محـل کار مکانهـای امـن 
را تعييـن کنيـد. ایـن مکان 
ميـز  یـک  زیـر  می توانـد 
محکـم، یا کنار دیـوار داخلی 

بـه دور از پنجـره باشـد.

توبیخ وزیر آموزش وپرورش 
بطحایی  سیدمحمد 
وزیر آموزش وپرورش گفته 
بخشــی از حاکمیت او را 
احضــار کرده و بــه دلیل 
پخش بــازی فوتبــال در 
مدارس دخترانه و پسرانه او 
را توبیخ کرده  است. او در ادامه گفته: »همکار دلسوز 
من در روســتایی دور که برق نداشت، با موبایلش 
مســابقه را برای بچه ها نمایش داد، اما برای این 

موضوع من را توبیخ کردند.«

 قیمت لبنیات کاهش می یابد
رضا باکری، دبیرانجمن 
صنایع لبنی:» بــا ابلاغ 
مصوبه ستاد تنظیم بازار 
مبنی بر قیمــت ۲ هزار 
تومانی شــیرخام، بهای 
شیر و فرآورده های لبنی 
۹ درصد کاهش می یابــد. دولت برای حمایت از 
دامداران همچنان قرار اســت نهاده های دامی 
مورد نیــاز را بــا قیمــت ارز ۴۲۰۰ تومانی در 

اختیارشان قرار دهد.«

طرحی برای بازگرداندن 
 دختران ترک تحصیل کرده 

به چرخه آموزش
فرحنــاز  مینایی  پور 
مدیر امــور زنــان وزارت 
آموزش وپرورش گفته:   »در 
زنــان  امــور  دفتــر 
آموزش وپرورش طرح هایی 
در دست اجراست که قرار 
اســت خروجی آنها بــه ارتقای ســلامت روانی 
دختــران  بازگردانــدن  و   دانش آمــوزان 
ترک  تحصیل کرده به چرخه آموزش منتهی شود. 
براساس این تفاهمنامه سه طرح را تا آخر  سال برای 
دانش آموزان دختر و بانوان معلم در ســطح کشور 
اجرا خواهیم کرد. این طرح ها براساس ماده ۱۰۱ 

قانون برنامه ششم توسعه صورت گرفته است.«
 

قانون مدیران بازنشسته را 
مجبور به استعفا خواهد کرد 

کدخدایی  عباسعلی 
سخنگوی شورای نگهبان 
اندیشیده   تدابیر  پیرامون 
شده توسط شورای نگهبان 
برای مدیران بازنشسته ای 
 که اقدام به ترک منصب خــود نمی کنند، گفت: 
» قانون تدابیری دارد کــه این مدیران را مجبور به 
اســتعفا خواهد کرد و بنده توصیــه می کنم این 
اشخاص با احترام به قانون اســتعفای خود را ارایه 
کنند و جای خود را به جوانان بدهند چراکه در غیر 
این صورت سازمان بازرسی و قوه قضائیه به مسأله 

ورود خواهند کرد.«

محمدعلی پورمختار، عضو فراکسيون ولایی در گفت وگو با »شهروند«:

حتما سندی در کار است
اگر چه حرف های کریمی قدوســی واکنش های تند و مخالف 
زیادی به همراه داشت، اما به نظر می رسد که حرف هایش همه را 
به یک اندازه ناراحت نکرده اســت. محمدعلی پورمختار، نماینده 
اصولگرا و عضو فراکســیون ولایی مجلس، در مــورد توییت او به 
»شهروند« می گوید: »من فکر می کنم که ایشان مبالغه کرده اند 
و این طور نیست که 50درصد نماینده ها به دنبال فروپاشی نظام 
باشند، آنها یک تعداد انگشت شماری هستند.« او در جواب اینکه آیا 
حرف های اینچنینی نمی تواند بهانه ای به دست مخالفان بدهد که مشروعیت نظام را زیر سوال 
ببرند، می گوید: »نه این خبرها هم نیست. مشروعیت نظام با این حرف ها زیر سوال نمی رود. 
حتی اگر همه نماینده ها هم به دنبال فروپاشی باشند، مشروعیت خودشان را از بین می برند. ما 
در مجلس ششم دیدیم که 90درصد نماینده ها در مقابل نظام ایستادند اما آنها به کجا رسیدند 
و چه چیزی به دســت آوردند؟« پورمختار در مورد اینکه چطور بابت یک ادعای بدون عدد از 
سوی محمدجواد ظریف در مورد وجود پولشویی در کشور، بسیاری از مخالفان دولت از او سند و 
مدرک خواستند و جنجال به راه انداختند اما در این موارد اغماض می کنند، می گوید: »آن ماجرا 
فرق داشت یک مسئول بلندپایه در مورد پولشویی ادعایی مطرح کرده بود که بهانه به دست 
دشمن می داد؛ اما این یک نظر شخصی است و احتمالا آقای کریمی قدوسی اسنادی درباره آن 
دارند. درباره گفته آقای ظریف حساسیت های زیادی به وجود آمد و ایشان عملکرد کشور را زیر 
سوال بردند اما آقای قدوسی نظرشان را در مورد رفتار سیاسی نماینده ها اعلام کرده اند و اینها 
با هم قابل مقایسه نیست.« البته پورمختار توصیه هایی هم به کریمی قدوسی دارد و می گوید: 
»من فکر می کنم همه ما وظیفه داریم که مسائل را به شکل منطقی مطرح کنیم و حرف هایمان 
را با سند و مدرک بزنیم تا حاشیه های بی مورد ایجاد نشود. ضمن اینکه ما بنا به فرموده رهبری 
باید به دنبال جذب حداکثری باشیم و به این سادگی افراد را از دایره نظام خارج نکنیم. من فکر 
می کنم که اکثریت نماینده های مردم همسو با نظام و آرمان های آن هستند و نباید به این شکل 
آنها را زیر سوال برد؛ اگر چه برخی هم به دنبال حاشیه سازی از حرف های نماینده ها هستند و به 

هر حال آنها حاشیه های مد نظر خودشان را درست می کنند.«

طيبه سياوشی، عضو فراکسيون اميد در گفت وگو با »شهروند«:

خوراک تبلیغاتی و رسانه ای برای دشمنان می سازد
طیبه سیاوشی عضو فراکســیون امید مجلس در گفت وگو با 
»شهروند« با اشــاره به توییت کریمی قدوســی و این که او بر چه 
اساســی این ســخنان را می گوید، افزود: »این که عده ای خود را 
طرفدار نظام و رهبری بدانند و بقیه را دشــمن با نظام تلقی کنند، 
درست نیست. این گونه اظهارات دقیقا خوراک تبلیغاتی و رسانه ای 
برای همه دشمنان نظام و کشور است.« سیاوشی در مورد این که 
اظهارات کریمی قدوســی تا چه اندازه می تواند جایگاه مجلس و 
همه نهادهای انقلابی را با چالش مواجه کند و او چگونه جرمی مرتکب شده است، گفت: »آقای 
کریمی قدوسی باید در مقابل این ادعایش پاسخگو باشد. نمایندگان می توانند علیه وی شکایت 
کنند، چراکه این گونه سخن گفتن و دیگران را به فروپاشی نظام متهم کردن، قطعا جرم است 
و محاکمه نیز دارد. حقیقت امر این اســت که او اصول نظام را زیر ســوال برد. در شرایطی که 
کشور نیازمند وحدت و همبستگی نیروهای سیاســی برای برون رفت از مشکلات است، این 
تهمت ها فقط در راستای یاری رساندن به دشمنان ایران و متحدان منطقه ای آنهاست.« این 
عضو شورای مرکزی، فراکسیون امید را خلاف منافع ملی و توهین به شعور مردم دانست و از 
شورای نگهبان خواستار دقت بیشتر در بررسی صلاحیت چنین افرادی شد. سیاووشی  گفت: 
»این توهین ها رایج شده و این اظهارات از مصادیق رایج توهین  است که البته توهین بار سیاسی 
و امنیتی خیلی سنگینی دارد. نباید هیأت رئیسه یا هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان به یک تذکر 
بسنده کنند که آن هم ضمانت اجرایی نداشته باشند.« سیاووشی در پاسخ به این سوال که آیا 
اظهارات کریمی قدوسی نهادهایی چون شورای نگهبان و دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی را  
به دلیل این که در صلاحیت آنها برای ورود به مجلس نقش اصلی را دارند، زیر سوال نمی برد؟ 
گفت: » این که 50 درصد از نمایندگان مجلسی که انتخاب و صلاحیت آنها به دست نهادهایی 
چون شورای نگهبان و نیروهای اطلاعات و امنیتی است، برانداز باشند، آن وقت به چه چیزی 
باید اعتماد و اطمینان داشت. اگر بنا را بر این محور بگذاریم که 50 درصد از نمایندگان با تفکر، 
خط مشی سیاسی شما و جریانی که به آن تعلقات سیاسی و عقیدتی دارید، مخالف هستند، آیا 

آنها برانداز هستند؟ «

 

اد
تص

اق

بحث اجرای کامل دولت الکترونیک به امروز و دیروز برنمی گردد و چند ســال است که درباره 
مزایای آن گفته می شــود؛ مخصوصا محمدجواد آذری جهرمی، وزیر جــوان ارتباطات دولت 
دوازدهم که وزارتخانه اش متولی اجرای دولت الکترونیک است، بارها درباره اینکه با پیوستن همه 
نهادها به ســامانه مربوطه چقدر همه چیز بهتر می شود، توضیح داده است اما هنوز هم بعضی از 
نهادها از جمله قوه قضائیه و نیروی انتظامی به این ســامانه نپیوسته اند و موانع دیگری هم برای 
اجرای کامل آن وجود دارد؛ شاید به همین دلیل هم آذری جهرمی این بار تصمیم گرفت که یک 
قلم از صرفه جویی حاصل از اجرای دولت الکترونیک را با ارایه عدد و رقم توضیح دهد بلکه مردم و 
مسئولان بیشتر قدر چنین طرحی را بدانند. او گفت: »سالانه در کشور ۱۴۴۰ میلیارد تومان هزینه 
صرف قبوض تلفن، آب، برق و گاز می شــود؛ رقمی که می تواند به یک صرفه جویی برای کشور 

تبدیل شود.«
آذری جهرمی از هزینه های دلاری و درآمد ریالی اپراتورهای موبایل و همچنین شرکت مخابرات 
ایران هم گفت و بعد به این نتیجه رســید که می توان هزینه های بی دلیل را کاهش داد. او گفت: 
»یک آمار ساده به ما می گوید شرکت مخابرات ایران که در حوزه درآمدی دچار مشکل است، ۳۰ 
میلیون مشترک دارد و در دوره های دو ماهه؛ یعنی سالی ۶ قبض صادر می کند. هزینه تمام شده 
هر قبض ۲ هزار تومان است. این هزینه در ماه ۶۰ میلیارد تومان و در سال ۳۶۰ میلیارد تومان است. 
این دورریز منابع است در حالی که می توانیم با ظرفیت دولت الکترونیک از چنین هزینه ای صرف 

نظر کنیم. دولت الکترونیکی امروز زیرساخت های آماده ای دارد؛ دیگر شایعه و ادعا نیست.«
صرفه جویی مربوط  به قبض نیست

حرف های وزیر ارتباطات درباره میزان ســودی که با توقف چــاپ قبض های کاغذی نصیب 
شرکت های خدماتی می شود، اگر چه به رقمی نزدیک به 1500 میلیارد تومان اشاره داشت اما 
به شهادت بسیاری از کارشناسان در مقایســه با صرفه جویی کلی که اجرای تمام و کمال دولت 
الکترونیک به دنبال دارد، موضوع چندان بزرگی نیســت. یکی از اصلی ترین و دم دســتی ترین 
مواردی که می توان به آن اشاره کرد، حذف کلی نامه های اداری است. شاید برایتان عجیب باشد که 
سالانه به طور متوسط 19 میلیون نامه اداری در کشور ما نوشته می شود. اگر هزینه چاپ هر نامه را 

500 تومان در نظر بگیریم و برای هزینه ارسال آن هم 5 هزار تومان حساب کنیم به رقمی نزدیک 
به 50 هزار میلیارد تومان می رسیم. 

البته اگر بخواهیم کمی ریشــه ای تر به میزان صرفه جویی نگاه کنیم، باید سراغ هزینه قطع 
درختانی که برای این حجم از نامه نگاری انجام می شود هم برویم.

صرفه جویی فقط مربوط به کاغذ نیست
حتی اگر صرفه جویی کلانی که با قطع نامه نگاری های اداری و صدور قبض انجام می شــود را 
نادیده بگیریم، باز هم مواردی وجود دارد که نشان می دهد، سود حاصل از اجرای دولت الکترونیک 
به هیچ وجه قابل چشم پوشی نیست.  آذری جهرمی چند وقت پیش به این موضوع اشاره کرد و در 
توییتی نوشت: »امروز در راستای تاکیدات رهبر انقلاب و رئیس جمهوری بر ضرورت صرفه جویی 
و شفافیت فرآیندها از چند دستاورد دولت الکترونیکی رونمایی شد. پیش بینی می شود با اتصال 
کامل نهادها، هزاران میلیارد تومان صرفه جویی شــود و میلیون هابــار مراجعه حضوری مردم 

-میانگین هزینه هر مراجعه ۱۰هزار تومان!- کاهش یابد.«
مراجعه حضوری مردم به ادارات دولتی و شرکت های خدماتی در سال 95، بیشتر از 4 میلیون 
مراجعه ثبت شده است. اگر تصور کنیم که این حجم از مراجعه امسال هم ثابت مانده باشد و رقم 
10 هزار تومانی که وزیر گفته هم درست باشد، می توان نتیجه گرفت که 40 هزار میلیارد تومان 
هم اینجا صرفه جویی خواهد شد. ضمن این که این رقم جدا از هزینه هایی است که سالانه برای حل 
معضل ترافیک، آلودگی هوا و... می شود و با کاهش مراجعه حضوری مردم بخشی از این مشکلات 

هم حل خواهد شد.
330 میلیارد تومان صرفه جویی فقط با تبدیل یک کارت به کارت دیگر 

چند وقت پیش زیرســاخت های اجرای دولت الکترونیک باعث شد که به جای صدور کارت 
ســوخت مجدد، یکی از کارت های بانکی صاحبان خودروها تبدیل به کارت سوخت آنها شود. 
به گفته مســئولان همین یک کار هم تا الان 330 میلیارد تومان صرفه جویی به همراه داشته 
 است؛ ضمن این که هنوز فرآیند اجرای آن تمام نشده است و احتمالا درنهایت به رقمی بزرگ تر

 خواهد رسید.

با اجرای دولت الکترونيک چقدردر جيب مردم و دولت می ماند؟

صرفه جویی در همه چیز

جواد کریمی قدوسی )نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی( در  توییتر فیلترشده نوشته است: » ۵۰ درصد این #مجلس به دنبال 
فروپاشی نظام جمهوری اسلامی است، ســران #فتنه ۸۸ به دنبال سقوط  نظام جمهوری اسلامی 
بودند و حالا امروز ۵۰ درصد نمایندگان مجلس پشــت تریبون می روند و از #ســران_فتنه دفاع 
می کنند.« این  چندمین باری است که کریمی قدوسی با اظهارنظرهای خاص مورد توجه قرار می گیرد. 
نماینده ای که به حرف های تندش در نقد همه  سیاســت های دولت مشــهور است، این بار به جای 
 نقد سیاست خارجی )یکی از وظایف همیشــگی اش(، حمله به جواد ظریف، نقد برجام و  پسابرجام

 اتهام زدن به خانواده مرحوم هاشمی رفسنجانی و سوال پرسیدن از بیژن زنگنه، سر توپخانه را به سمت 
همکارانش چرخانده و   ۱۴۵ نماینده مجلس را که از فیلتر تأیید شورای نگهبان عبور کرده اند، به تلاش 
برای فروپاشی نظام جمهوری اسلامی متهم کرده است.  اتهامی که قطعا در هیچ دادگاه صالحه ای به آن 

پاسخ نخواهد داد و احتمالا هیچ شکایت و واکنشی در پی ندارد. 
کاش جناب کریمی قدوسی پس از آرامش، به این سوال ها -نه به ما- پیش وجدان خودش پاسخ 
دهد؛ جنابشان با چه پژوهشی به  چنین درصدبندی ای رسیده اند؟ وقتی نیمی از نماینده های تأیید 
صلاحیت شده نظام را به براندازی متهم کنیم، دیگر به چه کسی می شود  اعتماد کرد؟ آیا این حرف 
قدوسی را نمی توان -به نوعی- توهین به شورای نگهبان و عملکردش قلمداد کرد؟ نهادهای امنیتی 
به این هدف  پی نبرده اند ولی ایشان با تکیه به ســابقه یا چشم بصیرت توانسته در پیشانی نیمی از 
نمایندگان چنین قضیه ای را بخواند یا خیر؟ این  عدد و رقم ســیاه نمایی نیست؟ با چه آب وصابونی 
می شود این سیاه نمایی را شست؟ اگر خدای ناکرده این درصد نصف به نصف، یک درصد  جابه جا شود 
و ۵۱ درصد نمایندگان -به دید ایشان- به دنبال فروپاشی باشند، یعنی آن وقت توانایی سرنگون کردن 

یک قوه نظام را  خواهند داشت؟ چنین مجلسی از نظر ایشــان در صدر امور می ماند یا خیر؟ چنین 
رویکردی به نمایندگان مجلس را اگر کسی خارج از  بهارســتان بیان کند، با چه سرنوشتی روبه رو 
می شود )کسی به مجلس ششم که حواشــی زیادی داشت، چنین انگی نچسباند؟( و از همه  این ها 
مهمتر، تکلیف مردمی که نظر و سلیقه شان انتخاب این نماینده ها بوده، چه می شود؟ یعنی نیمی از 

مردم ایران هم چنین خواسته ای  دارند و باید دنبال برگزاری رفراندوم بود؟
کاش کریمی قدوسی که به بازتاب های بین المللی حرف های جواد ظریف درباره پولشویی در کشور 
این قدر حساس بود، کمی هم به  معنا و بازتاب توییت هایش بیشتر بیندیشد. اگر سخت است، کافی 
است به کامنت هایی که زیر توییت او نوشته شــده، مراجعه کند و فقط  چندتایی را بخواند. جناب 

کریمی قدوسی آیا دوره این هیاهوسازی های توخالی تمام نشده است؟
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